
KOMU BY MĚLY PATŘIT VÝNOSY 
ZDANĚNÍ SÁZKOVÝCH HER?

V době zpracování tohoto článku (26. října) vrcholí na půdě Poslanecké sněmovny jednání 
o budoucí podobě zdanění loterií a sázkových her. Poslanci rozpočtového výboru přišli s několika 

pozměňovacími návrhy, které zásadně mění původní vládní předlohu – zákon o jednotném 
inkasním místě (nadále též JIM) a změnách souvisejících zákonů. 

V zásadě jde o to, zda se odvody loterních fi rem 
změní na robustní zdanění ve prospěch státního 
a obecních rozpočtů nebo zda zůstane účelové urče-
ní části odvodů pro neziskový sektor a s tím spojená 

volnost fi rem při jejich rozdělování. První variantu přináší vládní 
návrh, druhou variantu řeší zejména pozměňovací návrh poslanců
Svobody a Babáka.

Zákon o zřízení jednotného inkasního místa a změnách souvi-
sejících zákonů v původní verzi schválené vládou přinášel pro 
zábavní průmysl zásadní změnu v systému zdanění: Odvody na 
veřejně prospěšné účely, místní poplatky a poplatky na státní 
dozor měly být nahrazeny loterní daní, která je 20% odvodem 
z tržby, a daní z příjmu. Pro segment VHP a VLT bylo významné,
že 100 procent jejich výnosu loterní daně měl směřovat do roz-
počtu obcí.

Jak se dalo očekávat, na půdě rozpočtového výboru se objevil 
pozměňovací návrh, který původní princip vládního návrhu mění 
od základu. Jeho předkladateli jsou poslanci Babák a Svoboda. 
Jejich návrh výrazně snižuje balík peněz, který měl jít podle 
vládního návrhu obcím, protože 20% loterní daň, jejíž výnos měl 
původně obcím patřit celý, dělí na tři díly: třetinu pro obce, třeti-
nu pro sport (jednalo by se o příjem Ministerstva školství, které 
by ho sportovcům přerozdělovalo) a zbývající třetinu by loterní 
fi rmy mohly volně rozdělovat neziskovému sektoru na stejném 
principu jako současné odvody na VPÚ.

Dárek, aby fi rmy dál mohly rozdělovat svobodně část svých 
výnosů neziskovému sektoru (podle tržeb sázkových her a lo-
terií za rok 2010 by se jednalo o cca 2 miliardy), má však svou 
cenu: Tou je v prvé řadě prudké zvýšení celkové daňové zátěže 

zábavního průmyslu oproti původnímu vládnímu návrhu JIM: 
Podle vládního návrhu by byla celková zátěž branže podle tržeb 
roku 2010 byla 6,4 miliardy Kč. Podle pozměňovacího návrhu 
Babák-Svoboda stoupá na 8 miliard. Tento nárůst o 1,6 miliardy Kč
jde v podstatě celý na vrub segmentu VHP a VLT. Je způsoben 
ponecháním místního poplatku ve výši 20.000 Kč ročně za každé 
provozované VHP a VLT, zatímco původní vládní předloha počí-
tala se zrušením místních poplatků. Další nevýhodou je, že i přes 
zachování místního poplatku si obce přijdou na podstatně méně 
peněz oproti vládnímu návrhu (3,5 miliardy Kč oproti 5,1 mili-
ardy Kč). To znamená významné oslabení pozice provozovatelů 
vůči městům a obcím v kritické době, kdy roste tlak na vydávání 
drastických místních vyhlášek.

V době přípravy tohoto článku se pracovalo na dalším pozmě-
ňovacím návrhu, který měl vyjadřovat kompromis stran vládní 
koalice. Ten měl loterní daň v segmentu VHP a VLT dělit v pomě-
ru 70:30 mezi obce a stát a kromě toho měl zatížit každé povolené 
zařízení fi xním poplatkem ve výši 55 Kč za den (cca 20.000 Kč
za rok). 

Unie herního průmyslu ČR zastává názor, že výnosy zdanění 
VHP, VLT a dalších technických zařízení by měly směřovat 
těm, kteří o tomto podnikání rozhodují. Po třech precedent-
ních rozhodnutích Ústavního soudu o místních vyhláškách 
(Chrastava, Františkovy Lázně, Kladno) a publikování loter-
ní novely poslance Farského ve Sbírce zákonů je zřejmé, že 
o provozování technických zařízení do budoucna nebudou 
rozhodovat sportovci, herci či cirkusoví akrobati, ale obce. 
Čím vyšší bude jejich podíl na zdanění VHP a VLT, tím lépe. 
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